

بِسْمِ اللَّهِ الرَّحْمَنِ الرَّحِيمِ

## The Muftee of Saudi Arabia

Shaykh ‘Abdul-‘Azeez Aal ash-Shaykh

Speaks About Twitter in his Friday Sermon in Riyadh (1433/3/4)

After speaking about technology, the internet, and the obligation of considering the harms and benefits of them in the first *khutbah*, Shaykh ‘Abdul-‘Azeez Aal ash-Shaykh (may Allah preserve him) said the following in his second *khutbah*:

...أَيُّهَا الْإِخْوَةُ! إِنَّ مِنَ التَّوَاصِلِ الْاجْتِمَاعِيِّ بَيْنَ النَّاسِ مَا عُرِفَ الْيَوْمَ فِي هَذَا الزَّمَنِ بِمَا يُسَمَّى بِتْوَيْتِرٍ، هَذَا الْمَوْقِعُ الَّذِي حَقِيقَتُهُ أَنَّهُ تَقْنِيَّةٌ حَدِيثَةٌ، قَلِيلَةُ الْأَلْفَاظِ، وَاسِعَةُ الْإِنْتِشَارِ، يَنْخَدَعُ بِهِ الْكَثِيرُ، يَتَكَلَّمُ فِيهِ مَنْ لَا عِلْمَ عِنْدَهُ وَلَا بَصِيرَةَ وَلَا اخْتِصَاصَ، فَيَتَكَلَّمُ فِيهِ الْعَالَمُ وَالْجَاهِلُ، وَمَنْ لَا خُبْرَةَ وَلَا عِلْمَ عِنْدَهُ، فَيَكْتُبُ مَا يَشَاءُ وَيَتَّبِعُ مَا يَشَاءُ، وَيَعْقُبُ عَلَى مَنْ شَاءَ، وَيُؤَيِّدُ مَنْ شَاءَ وَيُذَمُّ مَنْ شَاءَ، بَلَا رُويَةَ وَلَا ضَابِطَ شَرْعِيٍّ، وَإِنَّمَا هِيَ مَوَاقِعٌ يَتَكَلَّمُ فِيهَا مَنْ يَتَكَلَّمُ مِنْ غَيْرِ اخْتِصَاصٍ وَمَنْ غَيْرِ عِلْمٍ.

...Dear Brothers,

From the modern kinds of social networks that the people have today is what is known as “Twitter.” This website is actually a new phase of technology that employs short phrases (to communicate). It has reached far and wide, and many people are deceived by it. People with no knowledge, understanding, or specialization speak freely.

Just as a scholar speaks on it, so does an ignoramus! Those with no experience or knowledge go on and write whatever they want, follow whomever they want, criticize whomever they want, support whomever they want, and condemn whomever they want, without contemplating or following any Islamic guidelines. Instead, they (Twitter accounts) are websites where people of no specialization or knowledge speak.

والبعض من الناس يثق بها ويعطي الصدق ما فيها من غير روية، وليس كذلك، فكثير منها مبني على الكذب والافتراء، لا على الحقيقة، ولكنها نفوس مريضة تُعرض أن تواجه بالحق فتتشر الباطل والأكاذيب!

Some people even trust them and believe everything there to be honest reports, without any contemplation, and they are not so! Many of the reports there are based on baseless lies and fabrications! Sick individuals pop up there to stand against the truth so that falsehood and lies spread.

فالحذر الحذر من التصديق والانسياق وراء كل ما يُلقى فيها، فإنها وسيلة خاطئة، إنها تضيّع الأوقات، مع اختلافٍ في الثقافات، وعدم وجود ضوابط في الفرق بين الحق والباطل.

So beware! Beware of believing and getting behind every idea that is spread there, as it is an erroneous medium, wasting (people's) time, altering their (good) culture and traditions, without any guidelines in place to distinguish between truth and falsehood.

إنها تدعو إلى تراشق التهم بين الناس، إنها تدعو إلى تراشق التهم، إنها تروّج الأكاذيب والأراجيف.

It only encourages people to spread accusations of people, and to circulate lies and (false) conspiracy theories (to cause strife).

إنها يستعملها البعض لإحداث الشهرة وبروزه وظهوره فيها.

Some people use it to gain popularity there and become famous and seen.



إنها وسيلة أيضًا للسب والسب والظعن في الناس بغير علم.

It is a medium of negativity for whirling whimsical insults and baseless personal attacks.

وهذه أمور خطيرة لا يجوز للمسلم الانسياق لها!

These are serious affairs that Muslims are not allowed to be involved in!

إنها تحمل أحيانًا فتاوى تُنسب للعلم مختزلة، وغير مدعّمة بالدليل، فيظن الظان أنها فتاوى شرعية، وربما تكون من أساليب الأعداء في تحريف الكلم عن مواضعه، نشرًا للأكاذيب والحكايات التي لا حقيقة لها!

It conveys Islamic verdicts at times, deceitfully wrapped in (what appears to be) Islamic knowledge, yet they are lacking true evidence. People take these rulings as Islamically valid verdicts. This may be done as the enemies (of Islam) would do it, twisting words from their proper places, spreading lies and stories that never happened!

فواجب المسلم أن يتثبت فيما يسمع، وأن لا يُشيع ما لا علم عنده، فكفى بالمرء كذبًا أن يحدث بكل ما سمع، ( يَا أَيُّهَا الَّذِينَ آمَنُوا إِن جَاءكُمْ فَاسِقٌ بِنَبَأٍ فَتَبَيَّنُوا أَن تُصِيبُوا قَوْمًا بِجَهَالَةٍ فَتُصِيبُوهَا عَلَى مَا فَعَلْتُمْ نَادِمِينَ ) [الحجرات:6].

A Muslim is required to verify what he hears, without spreading what he has no knowledge of, as it is sufficient to consider a man a liar that he passes on everything he hears. **“O you who believe! When a disobedient person comes to you with some news, verify it, lest you harm people in ignorance, and later regret what you have done!”** [Quran 49:6]



إنَّ مُريدَ الإصلاح والنقد البناء الهادف له طرقه ووسائله، أما أن تستعمل هذه الوسيلة التي تنشر فيها الأكاذيب والأراجيف والأباطيل والافراءات بغير دليل ولا برهان، فهذا في الحقيقة أمر خطير!

People who really want to rectify things and offer poignant, constructive criticism have proper channels and means to do that. As for using this medium (Twitter), one that spreads lies, (false) conspiracy theories, all kinds of falsehood and baseless fabrications having no evidence, then this is a truly dangerous matter!

فعلى المسلم أن يترفع عن هذه الرذائل، وأن يسمو بنفسه بأن لا يكون مصدرًا لها أو يمدّها أو يرضى بها، بل يتقي الله في نفسه ويحمي أعراض المسلمين ويحمد الله على العافية والسلامة من البلاء، ويقول: الحمد لله الذي عافاني مما ابتلي به كثيرًا من الناس وفضلني على كثيرٍ ممن خلق تفضيلًا.

A Muslim must rise above these lowly traits and honor himself by not becoming a source of them, aiding them, nor being pleased with them. Instead, he must fear Allah personally, and protect the honor of the Muslims. He must thank Allah for giving him safety and security from such trials, saying: "Praise is due to Allah, the One who has kept me safe from what so many are being tested with, and He has truly favored me over much of His Creation!"

أما أن نصغي لهذا الموقع، وأن نجعله مصدر علمنا، ومصدر تحصيلنا، ونشره ونُشيعه، والبعض كلما يجلس قال سمعتُ البارحة في هذا الموقع كذا وكذا، ويتحدّث عن كذا وكذا، ما مصدر هؤلاء؟ وما الذي بعثك على أن تنشر أقوالهم؟ وتحبذ آراءهم وأنت لا تعلم الحقيقة، أتصغي لهؤلاء؟

As for following what is spread on this website (Twitter) and making it a source of our knowledge that we gain, aiding the spread of it (Twitter) and helping to market it, as some



people do – every time they sit to talk they say, “I heard such-and-such last night on this website,” speaking about this and that – then what is their source!? And what has caused you to spread their reports and favor their opinions without knowing the reality!? Do you follow such people (blindly)?

إن الإصغاء لهؤلاء والانسياق وراءهم ووراء ما يفترون ويقولون، إنه لخطرٌ عظيم،  
فكفى بالمرء كذبًا أن يحدث بكل ما سمع، بئس مطية قوم قالوا!

Accepting their reports (blindly) and following after them in everything they invent and speak about is extremely dangerous, since it is sufficient for a man to be considered a liar that he passes on everything he hears. What a horrible condition this is!

فليحذر المسلم، وليتقّ المسلمون ربهم، وليحذروا من الانخداع والوقوع في الآثام  
من غير ما يعلمون!

So let Muslims beware! Let the Muslims fear their Lord, and let them beware of being unknowingly tricked into sinful behavior!

إن النقد الهادف والنصيحة الطيبة لها سبلها وطرقها وأبوابها، لا أن ننشرها في هذه  
الوسيلة، فتسير بها الركبان كذب وافتراء ودجل وطعن في الناس وتشكيك في كثيرٍ  
من الأمور، ودعوة للفوضى والاضطراب والضرر.

Helpful criticism and good advice has its place and channels, and it has its manners. It is not to be spread about on this medium (Twitter), so that people jump on the bandwagon with lies, fabrications, fraudulence, and personal attacks, casting doubt on many (good) things, calling to confusion, chaos, and every harmful thing.



إن ورائها مَنْ ورائها مِنْ أعداء ديننا يرؤجون لهذه الوسيلة، ويدعون إليها ويحبذونها، وللأسف إن أبناءنا اشتغلوا بها، وأعداؤنا اشتغلوا بما ينفعهم، وحصلوا منها ما يفيدهم، وبقيت السلبيات والأضرار بأيدينا معشر المسلمين نتبادل معلوماتها ويحدث بعضها بعضاً بها ونجعلها كأنها صدقٌ وكأنها حقيقة، وهي كذب وباطل وافتراء، نسأل الله السلامة والعافية...

There are people behind it (Twitter) who are enemies to our Religion. They market this medium, invite to it and make it attractive. Sadly, our youth have occupied themselves with it, while our enemies are busy with what benefits them, gathering what gives them advantages, leaving the negative, harmful things in our hands! O Muslims! We pass on information from it (Twitter) and speak to one another assuming it to be true, as if it is entirely accurate, while it is a lie, a falsehood, and a fabrication! We ask Allah for safety and good health!...

**Source:** <http://www.mufti.af.org.sa/node/2467>

**Translation:** Moosaa Richardson

1433/3/13

